
Zápis ze schůzky Expertního panelu 23. 3. 2010 v 9 h Salonku prostorách  MPSV 
 
Pracovního jednání se uskutečnilo za účasti ministra práce a sociálních věcí JUDr. 
Šimerky a ministryně zdravotnictví Mgr. Juráskové, Ph.D., MBA 
Schůzky byli přítomni tito členové Expertního týmu: 
 
Doc. MUDr. Holmerova Iva, Ph.D. ředitelka gerontocentra Praha  
RNDr. Palečková Alena, senátorka, předsedkyně Výboru pro zdravotnictví a sociální politiku 
PhDr. Kadlec Jindřich, předseda Asociace poskytovatelů pečovatelské služby  
Ing. MUDr. Vodička Gríša, ředitel odboru, ústředí VZP 
Ing.Korejsová Marie, ústředí VZP 
PhDr. Vostřáková Ludmila, ředitelka odboru MZ 
PeaDr. Rybínová Alena, poslankyně parlamentu ČR 
Mgr. Lorman Jan, ředitel Domu Portus, Život 90 
Ing. Horecký Jiří, B.A. ( Hons), prezident APSS ČR 
Ing Markl Jiří, vedoucí odboru MMR ČR 
Mgr. Štegmannová Ingrid, Svaz měst a obcí ČR 
RNDr. Šlanger Jiří, předseda OS ZPS ČR 
Ing. Kalfusová tereza, OS ZPS ČR 
Mgr. Štěpánková Ivana, OS ZPS ČR 
Mgr. Prošková Eva, OS ZPS ČR 
Ing et Mgr. Merhautová Iva, OZ ZPS ČR 
MUDr Dvořáková tereza, ředitelka Hospice Dobrého pastýře 
Mgr. Roubal Tomáš, analytik MZ 
MUDr Hošek Marián, náměstek MPSV 
Mgr. Žárský Martin, ředitel odboru MPSV 
Mgr. Hanuš Petr, vedoucí oddělení koncepce sociálních služeb, MPSV 
Mgr. Wija Petr, PhD, odbor MPSV 
MUDr Čeledová Libuše, PhD, odbor MPSV 
Mgr. Filipová Štěpánka, tisková mluvní MPSV 
MUDr Ondráková Jaroslava, MBA, 
Mgr. Válková Monika, koordinátor Expertního panelu, MPSV 
 
Omluveni: 
MUDr. et Bc. Čevela Rostislav, ředitel odboru MPSV 
Ing. arch. Filipiová Daniela, senátorka ČR 
PhDr. Kadlec Jindřich, předseda ČAPS ČR 
 
V úvodu pracovního jednání pan ministr Šimerka společně s paní ministryní Juráskovou poděkovali všem 
účastníkům za práci na koncepci dlouhodobé péče Long-term Care.    
Paní docentka Holmerova shrnula ve své prezentaci výsledky expertního panelu za rok 2009 a 2010.  
Dále následovala  prezentace paní inženýrky Korejsové, která navrhla možná technická, organizační a 
finanční východiska řešení restrukturalizace péče o seniory a handicapované a modelaci nákladů na LTC. 
Pan magistr Lorman představil ucelenou koncepci tísňové péče o seniory. 
 
Po přednesení prezentací následovala bohatá diskuse nad problematikou LTC.   
RNDr. Šlanger-upozornil, že v domácí zdravotní péči je nízká a územně rozdílná geografická dostupnost, 
v budoucnu je nutné zaměřit se na financování zdravotnického systému, dále upozornil na možná rizika 
v alimentační povinnosti dětí vůči rodičům v pobytových zařízeních, na nutnost zlepšení systému 
posuzování PnP– příspěvku na péči a zlepšení komunikace mezi MPSV a MZ. Dále uvedl, že v minulosti 



nebyl dobrým řešením výpadek sociální pobytové služby (domy s pečovatelskou službou) ze systému 
poskytování sociálních služeb - zákona 108/2006 Sb. v platném znění a jeho převedení pod působnost 
MMR (Ministerstva pro místní rozvoj), neboť tato forma bydlení může umožnit pobyt seniora ve vlastní 
komunitě, obci a řeší především sociální problematiku seniorů. Změnit budoucí systém financování a 
dotací, které budou zaměřeny převážně na terénní služby. 
MUDr Vodička-je nutné přesně definovat z hlediska zdravotních a sociálních služeb klienta, který by byl 
umístěn na lůžku LTC, dále je nutné pro provoz lůžek LTC uzákonit vícezdrojové financování ( MPSV, 
MZ, pojišťovny, klient, obec). 
Ing. Horecký-upozornil, že v pobytových sociálních službách jsou v současné době umísťováni klienti, 
kteří jsou převážně v třetím a čtvrtým stupni závislosti a pobytové služby nemají na poskytování zdravotní 
péče nelékařský personál a ani finanční zajištění z fondu veřejného pojištění. Nesouhlasí s alimentační 
povinností dětí vůči svým rodičům z důvodu věku rodiče a jejich dětí, kteří sami budou v důchodovém 
věku a nebudou mít finanční prostředky na zajištění péče o své rodiče. Souhlasí s postupnými kroky 
transformace pobytových služeb. 
Mgr. Lorman – zdůraznil, že IT systémy v terénních sociálních službách mohou do budoucnosti přinést 
úsporu finančních prostředků, které jsou podloženy různými analýzami z jiných evropských zemí. 
Navrhované modely LTC je nutné ověřit v pilotních projektech. 
RNDr. Palečková-upozornila na rizika v alimentačních povinnostech dětí vůči rodičům a na výpadek 
domů s pečovatelskou službou ze sociálního systému poskytování těchto služeb, neboť v současné době 
není možnost získat žádná relevantní data o tom, kde tyto služby fungují a jak saturují potřebu obyvatel 
regionu. Tuto skutečnost potvrdil i inženýr Markl z MMR.  
PeaDr. Rybínová-doporučuje postupovat v LTC dle Švédského modelu, dále podporuje alimentační 
povinnost dětí vůči svým rodičům ( testování majetku..). Dále uvedla, že je nutné při poskytování sociálně 
zdravotních služeb vycházet ze stanovených potřeb klienta.  
Mgr. Roubal-doporučil, aby byla provedena analýza dle PnP, jaké služby klient potřebuje dle stupně 
závislosti . 
Mgr. Štegmannová-doporučila analyzovat bariery, dostupnost LTC na úrovni obcí 
MUDr Dvořáková-upozornila, že hospicová péče může být zařazena do systému LTC, která v současné 
době nemá dostatečnou lůžkovou kapacitu v rámci ČR a nedostatečnou návaznost v poskytování domácí 
paliativní péče. 
MUDr. Jurásková PhD, MBA-stanovila další možnou strategií pokračování systémové změny, 
analyzovat kompletní akutní lůžkovou péči ve zdravotnických zařízeních, stanovení sociálně zdravotních 
potřeb u klienta z pohledu LTC, nastavení legislativních kroků, dopady na systém, analyzovat financování 
domácí zdravotní péče, stanovit kompetence nelékařského personálu. 
JUDr Šimerka-doporučil rozpracování financování modelu LTC, postupně implementovat transformaci 
lůžek z pobytových sociálních zařízeních , rozpracovat metodiku LTC, diskuse LTC na krajských 
úrovních. 
Doc. MUDr Holmerova, PhD, Ing Korejsová, Mgr. Válková-během diskuse účastníků jednání 
doplňovaly informace a další možné postupy dlouhodobé péče. 
 
 
 
 
 
 Na další jednání byla stanovena tato strategie: 

 Rozpracovat variantu č. 2 financování dlouhodobé péče (Vodička, Korejsová) 
 Analýza lůžkového fondu v ČR (chirurgické, interní, psychiatrické oddělení), pokus o získání dat 

bude projednán s ředitelem MUDr Horákem, VZP a ve spolupráci s ředitelkou odboru zdravotní 
péče MZ ČR MUDR Pánovou   ( Válková) 

 Analýza dalších dostupných dat v rámci sociálních služeb (Hanuš) 



 SWOT analýza celého připravovaného systému LTC (Válková) 
 

 
Zapsala: Mgr. Válková Monika  
              Koordinátor Expertního panelu 
              Poradce ministra 
 
 
 
V Praze dne 1. 4. 2010 
 


